
Huszonöt éve, hogy január
22-e a magyar kultúra napja:
1823-ban ezen a napon tisz-
tázta le Kölcsey Ferenc a Him-
nusz kéziratát Szatmárcse-
kén. Városunkban hagyomá-
nyosan ünnepi műsorral em-
lékezünk meg az eseményről.

Az idei műsor középpontjá-
ban az ötvenéves gimnázium
és annak jubileumi évkönyve
állt: az ünnepség keretében
bemutatták a könyvet, utána
iskolatörténeti kiállítás nyílt.
Gergely Zoltán polgármester
úr beszédében méltatta a

gimnázium múltját, és hang-
súlyozta: a kultúra és a gazda-
ság egymástól elválaszthatat-
lanok. Jászárokszállás közép-
iskolája gazdasági vonzerőt is
jelent a cégeknek, amikor a
városba település mellett
döntenek. A polgármester úr
további sikeres működést kí-
vánt az iskolának.

Az ünnepi műsorba a Deák
Ferenc Gimnázium, Közgaz-
dasági és Informatikai Szak-
középiskola jelenlegi tanulóin
kívül bekapcsolódott az ötve-
nedik évforduló kapcsán ala-
kult öregdiák-kórus is. Az el-
hangzó énekek, versek és
prózai idézetek a mindennapi

hazaszeretet témáját járták
körbe. Az irodalmi szövegek
Kölcsey Ferenc, Wesselényi
Miklós és Babits Mihály mű-
veinek részletei voltak. Fel-
emelő érzés volt látni, ahogy
régi és mai diákok együtt éne-
keltek a színpadon, hallgatni,
milyen átéléssel mondták el a
hazához és az otthonhoz való
kötődést megfogalmazó gon-
dolatokat a fiatalok. 

Az esemény ünnepi szó-
noka Dr. Romicsné Dr. Görbe
Éva gyermekgyógyász egye-
temi docens volt, aki váro-
sunk szülöttje, a gimnázium
volt diákja, a Deák Ferenc
Gimnáziumi Alapítvány kura-
tóriumának tagja. Beszédé-
ben megidézte a Himnusz
születésének körülményeit, a
magyar történelem néhány
jeles eseményét. Emléket állí-
tott az irodalom, a művésze-
tek, a természettudományok
magyar nagyságainak, ma-
gyar feltalálóknak, gondolko-
dóknak, tudósoknak, akiknek
hatása nemzetközi jelentő-
ségű. Hangsúlyozta, milyen
nagy szerepet játszanak az is-
kolák a műveltség átadásá-
ban, abban, hogy a tudásban

megnyilvánuló helyes érték-
rend nyomot hagyjon ben-
nünk, egyéniségünk részévé
váljon. Idézet a beszédből:

„Az iskolák hatását a ha-
gyományok szövik át. S ha az
iskoláról beszélünk, meg kell
említenem azt a sokat emle-
getett bölcsességet is, hogy a
legjobb iskola az élet maga.
Ezt tapasztaljuk, amikor fel-
nőttként kell helytállnunk.
Akkor tudatosul bennünk,
milyen sokat tanultunk, mi-
lyen sokat kaptunk tanára-
inktól. Ők a diákot alkotni
akarják megtanítani, arra
biztatnak, hogy merjenek új-
szerűen gondolkodni. 

Egyes diáktípusok, akik
hajlanak a lustaságra (vagy
talán valamennyien voltunk
ilyenek is) csak akkor lelke-
sednek, ha az érdeklődé-
süknek megfelelő feladatot
kapnak. Minden tanárnak
meg kell éreznie, hogy mi
az, ami a diákjában rejlik.

Ha ezen a területen biztatni
tudja, erőt tud adni és báto-
rítást, akkor a tehetségek

kibontakoznak, a talentu-
mok, amelyekkel szület-
tünk, nem vesznek el, azo-
kat kamatoztatni tudjuk. 

Árokszállás szülötteként, a
Gimnázium diákjaként hálá-
val és nagy szeretettel gon-

dolok vissza tanáraimra.
Abba az iskolába járhattam,
ahol Édesapám a Fiúpolgári

padjait koptatta. Árokszállás
életével összeforrott a Gim-
názium. Elképzelhetetlen
lenne ma már a középiskola,
a lelkes tanári kar és diákjai
nélkül a város élete. 

Folytatás a 4. oldalon.
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Megemlékezés a magyar kultúra napjáról

2013. december 21-én ke-
rült sor a gimnáziumban a
szalagavató ünnepségre,
amelynek során a 12. A osz-
tály 35 tanulója és a 13. B
osztály 19 tanulója vehette
át a középiskolában eltöltött
éveket jelképező kék szala-
got az alsóbb évesektől. Az
alábbiakban részleteket ol-
vashatnak Ördög Diána 12. A
osztályos tanuló szalagava-
tói beszédéből:

Végre elérkezett az a nap,
amelyre mindannyian olyan
régóta vártunk. Egy évvel ez-
előtt még mi tűztük idősebb
diáktársaink szalagját, ma
azonban mi álltunk fent a

színpadon, és kaptuk az is-
kolánkban eltöltött négy
évet jelképező kis szalagot.

A mai napot hosszas ké-

szülődés előzte meg,: a ti-
zenegyedikesek teljes erővel
készültek arra, hogy minél
szebb, illetve minél humoro-
sabb műsort állíthassanak
össze a végzős osztályok ré-
szére. A mi évfolyamunknak
pedig egy-egy ruha- vagy ke-
ringőpróba között azt is si-
került eldöntenie, hogy
kinek ki tűz szalagot vagy
éppen mi kerüljön az osztály
búcsúvideójába. 

Várszegi Zsuzsa tanárnő a
12. A és Lukács Ernő tanár
úr a 13. B osztály osztályfő-
nökeként végig támogatott
bennünket. 

Folytatás a 4. oldalon.

Szalagavató ünnepség
a gimnáziumban

12. a.

13. b.

25.
Fogadkozunk. Elhatáro-

zunk. Ígérgetünk. Ma-
gunknak és másoknak.
Nap mint nap. De főleg
újévkor. Holnaptól jobban
csinálom, másképp lesz,
megteszem, nem haloga-
tom tovább, változtatok.
Aztán a szilveszteri tűzijá-
ték kihunyása után a más-
nap fénye más színbe festi
az előző éjjel tett elhatáro-
zást, és nagyrészt megva-
lósítatlanok maradnak a
nagyratörő tervek.

Nem tudom, a Jászvidék
alapítóiban milyen körül-
mények között született
meg a lap elindításának öt-
lete, mindenesetre elhatá-
rozásuk nem jutott a köny-
nyelmű fogadkozások sor-
sára. Pár hónapos előké-
szület után 1990-ben meg-
jelent a rendszerváltás
utáni Jászvidék, amely
ebben az évben a 25. évfo-
lyamába lép.

A célkitűzés az volt, hogy
hiteles, független hírforrá-
sul szolgáljon a lakosság-
nak a város politikai, közé-
leti és kulturális életéről.
Hogy tudósításai nyomán
kialakuljon a helyi vitaké-
pes közvélemény, amely a
város fejlődésének egyik
záloga. A jelenlegi szerkesz-
tőket is ezek az elvek vezér-
lik a lap összeállítása során.

1990 áprilisában az or-
szággyűlési választások kö-
zepén jelent meg az első
lapszám, idén pedig,
ugyanúgy áprilisban szin-
tén a választásokról tudósít
majd az újság. Ebben az
évben lesz először, hogy
három alkalommal is:
2014-ben országgyűlési
képviselőket, az európai
parlament tagjait és városi
vezetőket is választunk.
Honatyát jóval kevesebbet,
fele annyit, mint 1990-ben.
Önkormányzati tagokat
pedig most először nem
négy, hanem öt évre.

A Jászvidék idei foga-
dalma, hogy hitelesen tudó-
sítani fog a városi esemé-
nyekről, ahogy tette azt
1990 óta folyamatosan. Ott
lesz, ahol ott kell lennie, be-
számol, amiről be kell szá-
molnia. Fogadjuk. Elhatá-
roztuk. Ígérjük. Magunknak
és Önöknek. Már 25. éve.

–  Juhász Dorottya  –

Majkutné Tóth Emma igaz
gató megnyitja az iskola
történeti kiállítást

Gergely Zoltán polgármes
ter köszönti a megjelente
ket

Csomor Patrik Kölcsey Ferenc gondolatait idézi

A régi és mai diákok együtt énekelnek
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2013. december 12-én ke-
rült sor a Polgármesteri Hi-
vatal dísztermében a Képvi-
selő-testület 2013. évi utolsó
soros ülésére. Napirendi
pontok között a Polgármes-
teri Hivatal beszámolója a
2013. évi munkájáról, a Kép-
viselő-testület 2014. évi
munkatervének elfogadása,
valamint további előterjesz-
tések szerepeltek. 

Dr. Olajos Gyula képviselő
szóbeli interpellációjában
két balesetveszélyes helyet
emelt ki a városban. Egyik
ilyen hely a Katona József és
a Kisfaludy utcát összekötő
szakasz, ahol sajnos nagy se-
bességgel közlekednek a
gépjárművek. Másik baleset-
veszélyes hely a volt CBA te-
rülete, ahol nagyon sok gya-
logos lerövidíti az útvonalát.
A járólap viszont nem került
felszedésre az üzlet leégése
után, és a fagy beálltával sí-
kossá vált a terület, ami na-
gyon veszélyes. Kovácsné
Tősér Zsuzsanna képviselő
állampolgári bejelentés kap-
csán említette meg a Blaha L.
utca balesetveszélyességét.
A Coop áruházba szállító ka-
mionok tolatása nagyon bal-
esetveszélyes, illetve a szűk
utcán közlekedve teljesen
tönkreteszik azt súlyuknál
fogva. Kérték a problémák
megoldását. Gergely Zoltán
polgármester válaszában el-
mondta, hogy a Katona Jó-
zsef és a Kisfaludy utcát ösz-
szekötő szakasz esetében az
egyik megoldás a szakasz sé-

tálóutcává való nyilvánítása
lehetne. Azonban meg kell
vizsgálni, hogy ennek meg-
tétele milyen hatással lenne
a mentőállomásra, ami sokat
használja vonulásakor ezt a
szakaszt. A CBA és a COOP
részére a meglévő balesetve-
szélyes állapotok rendezé-
sére irányuló felszólítás ki-
küldésre kerül. Ezt követően
ismertette a 2013. novem-
ber 22. és a 2013. december
6. között eltelt időszakban
végzett munkájáról szóló be-
számoló fontosabb pontjait.

A Polgármesteri Hivatal
2013. évi munkájáról, a tör-
vényesség helyzetéről szóló
beszámoló főbb pontjait dr.
Szabó Andrea aljegyző is-
mertette.  A beszámolóban
részletesen szólt mindhá-
rom Iroda munkájáról. 2014.
évben előre látható nagyobb
feladatok az országgyűlési,
az európai parlamenti, vala-
mint a helyhatósági válasz-
tások zökkenőmentes lebo-
nyolítása.

A következő napirendi
pontban a képviselők a
2014. évi munkatervet fo-
gadták el, mely szerint 8
soros testületi ülésre kerül
sor. Évente minimum 6 ülést
kell tartani, de természete-
sen az év közbeni feladatok
tekintetében több soron kí-
vüli ülés is lehet.

A 3/2013. (II.15.) önkor-
mányzati rendelet módosí-

tásával az év közbeni pénz-
ügyi történések rendezésre,
átvezetésre kerültek.  Az
SZMSZ-t érintő 4/2007.
(III.30.) önkormányzati ren-
delet módosítására a Kor-
mányhivatal törvényességi
felhívása alapján került sor.

A gyermekvédelmi rende-
let és a szociális igazgatásról
szóló rendelet módosítása
kapcsán Dr. Gábris Emese
jegyző elmondta, hogy 2014.
január 01-től az átmeneti se-
gély, temetési segély és a
rendkívüli gyermekvédelmi
támogatás összevonásra
kerül és egységesen önkor-
mányzati segély néven sze-
repel, azonos szabályokkal
és feltételekkel. A közteme-
tőről és temetkezésről szóló
4/2006. (II.10.) rendelet is
módosításra került. A XVI.
parcellában kijelölt közte-
metőben a sírhely megvál-
tási és újraváltási díjainak
összege 2014. január 01-től
13.000,- Ft-ban / 1 sírhely
kerül megállapításra. Tájé-
koztatott továbbá arról,
hogy 2013. január 01-től lé-
pett hatályba az új hulladék-
törvény, amely a közszolgál-
tató és az OHÜ feladatává
teszi a hulladékgazdálkodási
terv elkészítését, ezért az
erre vonatkozó önkormány-
zati rendeletet hatályon
kívül helyezték.

A Jászsági Többcélú Társu-
lás 2013. június 30-ával

megszűnt jogutód nélkül. A
megszűnésével kapcsolatos
záró beszámolót a Képvi-
selő-testület határozatban
hagyta jóvá a törvényi elő-
írásoknak megfelelően. To-
vábbá döntött a Társulás
volt tagönkormányzatai tu-
lajdonközössége megszünte-
téséről.

Bakainé Magyari Melinda
műszaki irodavezető ismer-
tette, hogy az Önkormányzat
közvilágítás, villamos ener-
gia, illetve az intézményei
villamos energia vásárlása
tekintetében kíván közbe-
szerzési eljárást indítani, to-
vábbá egy meghirdetett ta-
nyafelújítási programon
10.000.000 Ft-ot nyertek. A
projekt célja a külterületi
utak karbantartása. Ennek
keretében gréder munkagép
beszerzését tervezik. A Kép-
viselő-testület döntött a vil-
lamos energia és a gréder
beszerzéssel kapcsolatos,
hirdetmény nélküli tárgyalá-
sos közbeszerzési eljárás
megindításáról.

Az Önkormányzat a „Jász-
ság Egészségéért” Alapít-
vány egyik alapítója. A Szent
Erzsébet Kórház Nonprofit
Közhasznú Kft-t költségve-
tési intézménnyé alakították
át és így a Kft., mint gazda-
sági társaság megszünte-
tésre került. Ennek megfele-
lően az alapító okiratban a
kórház megnevezését és

egyéb technikai jellegű ada-
tait szükségessé vált módo-
sítani, melyet a Testület jó-
váhagyott döntésével.

Gergely Zoltán polgármes-
ter elmondta, hogy az új ká-
belszolgáltató, az Invitel
nem vette fel a Gyöngyösi
Városi Televízió adását a
műsorcsomagjába, mert IP
alapú elosztást végez és ez
bonyolítja a bekerülést.
Azonban az Önkormányzat,
a Gyöngyösi Városi Televízió
és az Invitel kábelszolgáltató
tárgyalása eredményes lett,
az Invitel műsorelosztó há-
lózatára felkerül a Gyöngyösi
Városi Televízió adása. Így a
jászárokszállási nézők is
nézhetik azt. A felkerülés
költsége bruttó 772.160,-Ft.
Ezt a költséget a Gyöngyösi
Városi Televízió nem tudja
vállalni, ezért támogatási ké-
relemmel fordult az Önkor-
mányzathoz. Ezen egyszeri
összeg kifizetésével már feb-
ruárban lesz látható a Gyön-
gyösi Városi Televízió adása,
amelyben Jászárokszállás
városát érintő helyi hírek is
szép számban helyet kap-
nak. Az előfizetőknek sem-
milyen többletköltséggel
nem jár az új csatorna meg-
jelenése. 

A Képviselő-testület a to-
vábbiakban döntött arról,
hogy 25.000,- Ft támogatást
nyújt a Jászárokszállási
Szentháromság Római Kato-

likus Plébániának az egyház-
község által meghirdetett
karácsonyi rajzpályázat pá-
lyaműveinek jutalmazásá-
hoz, továbbá 15.000,- Ft ösz-
szegű adományt biztosít a
Déryné Vegyeskar Köz-
hasznú Egyesületnek az
Árokszállási Téli Esték 2013.
december 14-i adventi hang-
versenyén való részvételhez
szükséges autóbusz költsé-
gének finanszírozásához. 

Ezt követően Csomor
János, az Oktatási, Sport és
Ügyrendi Bizottság elnöke
felsorolta a polgármester te-
vékenységének főbb terüle-
teit és eredményeit, javasla-
tára a Képviselő-testület ju-
talomban részesítette Ger-
gely Zoltán polgármestert
Jászárokszállás város műkö-
dőképességének fenntartá-
sában és folyamatos fejlő-
dése érdekében végzett kie-
melkedő munkájának elis-
meréseként. Utolsó napi-
rendi pontként pedig az Ok-
tatási, Sport és Ügyrendi Bi-
zottság beszámolóját ismer-
tette átruházott hatáskörben
hozott döntésről, melyben a
Petőfi Művelődési Ház szer-
vezeti és működési szabály-
zat módosítását hagyta jóvá
a Bizottság a törvényi előírá-
soknak megfelelően, a szak-
feladatok változása miatt.

A következő soros ülésre
2014. február 13-án kerül
sor a Petőfi Művelődési Ház
nagytermében.

–  bb  –

Soros ülést tartott a Képviselőtestület

Soproni Sándor Limes Sar-
matiae című munkájában
részletesen ismerteti a sánc-
rendszer keletkezésének
meghatározására irányuló
kutatásainak tapasztalatait,
eredményeit. A Mezőkövesd,
Jászfényszaru, Kötegyán és
Tarnazsadány határában
végzett ásatások alapján
megállapítja, hogy a sánc-
rendszer a korai szarmata
idők után épült: „Az építés
idejére vonatkozó régészeti
kutatások további ered-
ményre nem vezettek, az
időhatárt tovább szűkíteni
nem tudtuk s lényegében a
III. sz. második fele és a XI.
sz. közé kellett helyeznünk a
sáncok építési idejét.” Ko-
rábbi építést nem tart lehet-
ségesnek, mert kizártnak
tartja, hogy a rómaiak elnéz-
ték volna, hogy a szarmaták
Dácia provincia limesével
szemben sáncrendszert
építsenek. Dácia provincia
270 után történt feladása
azonban – szerinte – új hely-
zetet teremtett: „A szarma-
ták szomszédai ettől kezdve
észak felől a quádokon kívül
a vandálok, észak-kelet felől
a gepidák, kelet felől pedig a
gótok voltak.” Ez az új hely-
zet tette szükségessé So-
proni szerint a sáncrendszer
megépítését. A bánáti sán-
cokban, Constantinustól
kezdve, megnövekedett

számú római pénz leletekből
arra következtet Soproni,
hogy a római pénzek be-
áramlása feltehetően kap-
csolatban lehetett a sánc-
rendszer megépítésével. Azt
azonban ő is óvatosan hoz-
záteszi, hogy ezek csak köz-
vetett régészeti bizonyíté-
kok. Magát a védművet a kö-
vetkezőképpen minősíti:
„Bármennyire is nagysza-
bású védelmi rendszert ké-
peztek az alföldi sáncok, ko-
moly akadályt nem jelentet-
tek a támadóknak.” „A szar-
mata állam határán húzódó
sáncrendszer, jellege alapján
limesnek is nevezhetjük, a
Rómával szövetséges vi-
szonyban lévő nép konkré-
tan elhatárolt területét vette
körül.” Érdekes, hogy So-
proni szarmata államról be-
szél, mert egyes római törté-
netírók olyanokat írtak az al-
földi szarmatákról, hogy
még társadalmuk sincs! Ezt
azonban mérhetetlen elfo-
gultság és előítélet írathatta
velük, hiszen ha állításuk
igaz lett volna, akkor miért
nem tudták évszázadokon
keresztül létrehozni a róma-
iak a hőn áhított Sarmatia

provinciát?
Soproni Sándor: Késő

római katonai őrállás Hat-
van-Gombospusztán című
munkájában – feladva ko-
rábbi óvatos álláspontját –
már egyértelműen a IV. szá-
zadi készítés mellett van, és
leszögezi, hogy az ekkor ké-
szült Csörsz árka a szarma-
ták földjét vette körül. Az
árok elsődleges feladata a
szarmata területek védelme
volt, de szerinte a rómaiak
szempontjából előlimesnek
is tekinthető. Azzal a céllal
készült, hogy a Pannónia
Provinciára, illetve annak li-
mesére nehezedő nyomást
az Al-Dunához, a Duna-ka-
puhoz terelje. Szerinte 322
és 332 között épült az árok-
és sáncrendszer, Nagy Cons-
tantin császár uralkodásá-
nak idejében. Annyit azért
hozzátesz, hogy a hatvani
erőd a legkülső sánc vonalán
fekszik és a „A római limes-
től 60 km-re fekvő, egyma-
gában álló erőd nem képzel-
hető el a szarmatákkal kö-
tött egyezség nélkül.” Külö-
nös, hogy ebben a munkájá-
ban a jeles szerző már hatá-
rozottan kiáll egy viszonylag

konkrét időtartam, mint az
árok készítésének időinter-
valluma mellett, holott
előtte egy évvel kiadott dol-
gozatában, még nem mert
állást foglalni ebben a kér-
désben. 

Patay Pál, a Nemzeti Mú-
zeum régésze is azon a véle-
ményen van, hogy a Csörsz
árkát a szarmaták építették
határerődítmény céljából.
Kétembernyi mély, hat-tíz
méter széles árkok voltak, az
ellenséget váró oldalon
magas töltéssel, gerenda-,
kivágott fa-, törzs-, vesszőfo-
nadék magasítással a szint-
től a tetőig tízméteres ma-
gasságot is el tudtak érni.
Megjegyzi azonban, hogy a
rétegmetszések későbbi
avar nyomra utalnak.

Dr. Szombathy Ignácz: Kút-
fődöredékek a magyarok
történelme Jász korszakához
Kr.e. 112-378. Kr.u. (Győr
1875.) című munkájában
amellett foglal állást, hogy az
árkot a jászok (jazigok) ké-
szítették, a tőlük északra la-
kozó quadok ellen, akikkel
hol hadban álltak, hol szö-
vetségesek voltak a minden-
kori helyzettől függően.

Szombathy szerint a qua-
doknak is volt saját védelmi
árkuk a jászok ellen. Meg-
jegyzem, hogy Szombathy
idejében még általánosabb
volt a jazig népnév haszná-
lata. Ezért ő nem szarmaták-
ról, hanem jazigokról beszél,
mások pedig szarmata jazi-
gokat neveznek meg a Duna-
Tisza közének lakóiként.

Szombathy szerint a já-
szok (jazigok) nem szarma-
ták, mert inkább ellenséges,
mint szövetséges viszony-
ban álltak egymással, és a já-
szok (jazigok) épp a szar-
mata iga alól menekülve ér-
keztek a Duna-Tisza közére.
A rhoxolánokat vagy rhoxa-
lánokat sem tarja szarmatá-
nak, hanem elszakadt alá-
noknak.

Kele József úgy vélekedik,
hogy a Csörsz árkot a szláv
eredetű quadok ellen azok a
szarmata jazigok építették,
akik Pannónia római provin-
ciával Váctól Mohácsig ál-
landó összeköttetésben, ko-
ronként összeütközésben
élő, államalkotó, félnomád
nép voltak. 

Makkay János szerint a
Csörsz monda szarmata

eredetű. Ő 2100 km-re
teszi az árokrendszer hosz-
szát. Az árkokat szerinte
290 és 350 között ásták a
szarmaták a rómaiak bizta-
tására.

Az árokkal foglalkozók
többsége amellett kardosko-
dik, hogy a szarmaták építet-
ték az árokrendszert, római
parancsra, római mérnökök
irányításával. Igen ám, de a
források kizárólag a szarma-
tákkal ellenséges történetí-
róktól származnak, akik
nem győzték becsmérelni a
Duna-Tisza között évszáza-
dokig fenntartott, lényegé-
ben szuverén, független
szarmata hatalmat. Mi van
akkor, ha az itteni árkok –
amennyiben valóban ebben
a korszakban készültek - a
szarmata hatalmi székhely
védelmét szolgálták, és nem
a szarmaták, hanem a 100
ezer római hadifogoly épí-
tette ki az árokrendszert,
szarmata mérnökök irányí-
tásával? 

Mára már a szarmata nép-
név szinte teljesen kiszorí-
totta a jazig népnevet. Pedig
Szombathy - és más források
- nyomán nem lehet kizárni,
hogy az Alföld népessége az
ú. n. szarmata korban nem
szarmata, hanem jazig (jász)
volt. 

–  dr. Földi József  –
(folytatjuk)

HELYTÖRTÉNET

Jászárokszállás és a Csörsz árok
12. rész
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A jászberényi  Jász Múze-
umban sétálva az első csar-
nokban elhelyezett vitrinben
többek között egy 30 x 40 cm-
es fénykép fogadja a látogatót.
A fényképen 13 személy sze-
repel, amely 1864 évben ké-
szült akkor, illetve abban az
időben, amikor a fényképezés
technikáját feltalálták.

A fénykép feletti szöveg a
következő: „ Jászárokszállás
előljárósága 1864-ben”

Ahhoz képest, hogy a fény-
kép 147 éves múltú, kisebb
gyűrődése és kopása elle-
nére a rajta levő személyek
alakjai, arcvonásai felismer-
hetők, természetesen a kor
divatos vonásait a személyek
magukon hordozzák, mint a
csizma, pödrött bajusz stb.

A névsorból a tanácsnokok
egésze a ma élő árokszállásiak
használatában is előforduló
vezetéknevek, az ülősorban
levő Major Endre gyógysze-
rész főbíróról azt gondolhat-
juk a neve után, hogy árok-
szállási születésű, pedig ahogy
írja Sátoraljaújhelyen született
1823-ban. Ezt az általa hátra-
hagyott saját kézírásával iga-
zolja, mely irat a dr. Pittner
János lakása és fogorvosi ren-
delője bontáskor került elő,
ezen a helyen áll most az Ott-
hon vas-műszaki kisáruház.

Az 1980 év körül lebontott
épületet Major Endre épít-
tette saját és fia részére
gyógyszertári célra.

Ebből az előkerült levélből –
amit az építtető Major Endre
gondosan elrejtett a fal egy
szakaszában – részletet idé-
zek az alábbiakban. „Dicsér-
tessék az Úr Jézus Krisztus!

A megtaláló azt hiszem, rá
fogja mondani Mindörökké
Ámen.  Áldás, békesség a
megtaláló kedves magyar vé-
reimnek. Midőn ez az épüle-
tet emeltettem, szükségesnek
találtam az alapkőbe a ház és
a ház tulajdonosának törté-
netét megírni.   

Én Major Endre gyógysze-
rész születtem Sátoralja Új-
helyben, Zemplén megyében

az úgynevezett Zolyomkai ut-
cában iparűző szülőktől 1823.
november 1-jén. Iskoláimat 6
gimnáziumi osztályt igen jó si-
kerrel az ottani Piaristák gim-
náziumában végeztem. Jó ta-
nuló eminens voltam. Pap
akartam lenni, de mivel pártfo-
góm nem volt, Kassára írattak
be, így kénytelen voltam
gyógyszerészeti pályára lépni,
pedig érzem, hogy nagy ember
válhatott volna belőlem, de
szegénységre jutott szüleim
reám nem költekezhettek. 

1840. szeptember 1-jén
gyakornoknak Király Hel-
mecre Moór János gyógysze-
részhez…….. Békés Csabán
volt ……..……Jánosnak………. s
ahhoz ott 1 évet töltöttem.
Jász Berénybe kerültem a Sz.
háromság gyógyszertárba, hol
két évet töltöttem 1845-47
közt. Innen felmentem a kur-
zusra, hol 1 évet kihúzván
diplomát nyertem jún. 15-én.

1848. kiütvén a forrada-
lom, a Körösi önkéntesekkel
bevonultam Szalk szentmár-
ton Abony fele vonultunk,
Ozoránál elfogtuk okt.6-án
Rót és Filipovics generáliso-
kat és katonáik közül min-
tegy tízezret. Az elfogott ge-
nerálisokat Pestre kísértem.

Nagy körösre mentem az is-
kolába, volt nagy kórház itt ex-
pediáltam a számos beteg és
sebesültekhez. Ott Conditioba
léptem Esser Károly gyógy-
szertárába a magyar címerhez
– hol 1854 májusáig voltam –
az ő jótállása mellett vettem
meg az árokszállási gyógy-
szertárt 4 ezer pengő forintért
és a házacskát 600 forintért,
az nagy pénz volt az időben.

Isten segedelmével szor-
galmam által letörlesztettem
a vállat néhány év alatt.

Ide jöttem 1854. május 11-
én, megnősültem, elvettem
Világhy Júlia kedves nőmet
áldott jó munkás teremtés és
szép asszony.

Kedves nőm attya Világhy Jó-
zsef gazda tiszt volt gr. Batthyá-
nyi József Úr adácsi birtokán
hol nőm 1828-ban született.

Világhy József, Pálnak fia
volt. Kisbodokon Komárom
megyében született.  Világhy
József, mint számtartó 1831.
február 25-én Horton elha-
lálozott és ott temettetett el,
ahol sírköve van. 

Anyósom Paulovich Karolin,
de Kirjászon özvegységre ma-

radván Hortról Árokszállásra
anyai Pethes birtokába költö-
zött, mivel az attya Paulovich
József…………. Szolgabíró,
anyja Pethes Mária volt. Ezért
férje halála után haza jött.
Anyósom második férje Pet-
hes József Cs.Cs. K. főhadnagy
volt, kitől gyermeke nem lett.

E jó mostohaapa 7 öl utáni
földeket nőmnek hagyott,
anyai testamentumaként 5 öl
után belhatári föld, mely szé-
pen befásítva az örsi útban
van és majd a hídig tart. Szü-
letett 1 fiam Endre 1856. jú-
lius 5-én. Elvégezvén iskoláit,
érettségi vizsgák után a
gyógyszerészeti pályára lé-
pett, s e tárgyban diplomát
nyert, majd doktorátust szer-
zett, mint dr. Major Endre ve-
zeti a gyógyszertárt………….. A
ház is az ő számára épült,
amelynek fundamentumában

ezen irat meg fog találtatni. A
gyógyszertárt vettem Móric
Demeter gyógyszerésztől, ki
árusította a gyógyszertárt, to-
vábbá Cser Lajostól...

Már 26 éve lakom itt, vol-
tam templombíró, városi
mindenes, kórház gazdasági
pénztárának kezelője.

4 évig város fő bírája,
mikor a városházát 1863-64
építtettem,  1865 –ben visz-
szalépvén a tényleges szol-
gálattal, mint a város virilis
lakosa a közügyekben tevé-
kenyen részt veszek, vagyok
megye és közigazgatás bi-
zottsági tag és mindenféle
közügyekben kiküldött
egyén.  Ezen építendő ház kő
alappal fog 3 ezer osztrák ér-
tékű forintba kerülni. 

Építi Aladi István, Sánta és
fia, szintén Sánta Émán 600
forintért anyag nélkül –
1880-dik évben.

Polgármester idősb. Móc-
zár Alajos, főjegyző Csuka
Ignác, kapitány Flosz János,
ügyész ifj. Márkus József, má-
sodik bíró Csikós József, adó
szedő Hegedűs Kálmán, el-
lenőr Sipos Béla, árvagyám
Farkas József, árva referens

Ficzek Béla, levéltárnok Ne-
moda Ignác, templombíró
Móczár István, 2-dik jegyző
Kóczián Gyula, szállás biztos
öreg Görbe József – Dékány
József, Törőcsik József főes-
peres és prépost alkalmasint
még ebben az évben kano-
nok lesz Káplán Stipula Jó-
zsef Liszkáról való Hulin Ist-
ván berényi Tódor barát, Jab-
lonkáról kántor Nagy János.

Házam 6 ablakú a parokiá-
val szemben a barátlak tő-
szomszédságában. Ezen
1880-ik esztendő nevezetes
arról, hogy 1879-ik évi dec-
ember 1-jén egy kissé meg-
fagyván a föld, másnap nagy
hó esett és eltartott tél végéig,
volt örökké 20-25 fokos hideg,
a kertekben a gyümölcsfák
megfagytak. Így jártam a bel-
határi gyümölcsömmel.

Mostanában a búza ára 10,
12 f köblönként a piacon.
Most következik a tizedes év,
talán ezek boldogabbak lesz-
nek – a város lakossága most
10 ezer körüli, ide csatoltam
a papi névtárt, mely 1870. ke-
rült népszámlálás után. Ké-
szült a városon végig kő út, a
végső házig járdák készültek.

Országos követünk Gullner
Gyula Abonyból, ellenzéki
ember.

Különben a Jászság örökké
ellenzéki követeket küldött
fel az országgyűlésre, ú.m.
Pethes József, Oláh Gyula, Ki-
rály Alajos, ezeknek köszön-
heti, hogy beolvasztotta a
Tisza Kálmán minisztériuma
Szolnok megyébe. A szom-
széd Örsön / Tarnaörs / bir-
tokos Br. Orczy lászló, utódai
u.m. Emil, Félix Cherubin és
Serafin…….

Viszneken, Adácson gr.
Batthyányi József, Vámos-
györkön visontai Kovách
László és Major Endre voltak
birtokosok Gyöngyösről.

Aki valaha e házat szét-
bontja és rátalál az írásra,
tegye közzé, ne sajnáljon
érettem – bár életemben a
becsületesség mintája vol-
tam – egy miatyánkot el-

mondani és egy misét szol-
gáltatni.

Legyen áldott és boldog az
utókor, szeretnék akkor fel-
támadni, mikor e levél nap-
világot lát, de lélekben az ol-
vasó mellett leszek.

Légy boldog kedves olva-
sóm és ne feledkezz meg
rólam, akár vagyok rokonod,
vagy ősöd, akár nem.

Isten, Isten, Isten veled
utókor, mikor már nekem a
csontjaim porladnak.”

Ebből a személyes üzenet-
ből Jászárokszállás múltjá-
nak, történelmének egy sza-
kaszát ismerhetjük meg,
melyről egyébként is alig
van ismeretünk.

Mint látjuk, Major Endre
abban az évben született,
mint nagy költőnk Petőfi
Sándor, abban is közös élet-
útjuk, hogy részt vettek az
1848-49-es magyar szabad-
ságharc eseményeiben.

Később Major Endre jászá-
rokszállásivá vált, „gyütt-
ment” emberré lett települé-
sünkön, sőt 1864. évben már
a főbírói tisztséget is viselte.

Erről a személyről – leírása
alapján azt a következtetést
vonhatjuk le, hogy aktív, kre-
atív ember lehetett, saját szó-
használatával „városi minde-
nes” másrészt, mint gyógy-
szerészeti képesítéssel ren-
delkező az egészségügyet is
szívügyének tekintette. 

A temetőnkben kb. 3
méter magas obeliszk for-
májú, szürke márványból
készült síremlékén halálá-
nak időpontja 1900, a felesé-
géé pedig 1907 év.

Ez a mai is stabil alapokon
álló síremlék nyílegyenes
„testtartásával” figyel, talán
figyelmeztet is a rend szere-
tetére, amit az alatta 113 éve
nyugvó Major Endre gyógy-
szerész főbíró életében is
képviselt.

Síremléke a Libera ke-
reszttől nyugati irányba 10
m-re található.    

–  Bobák Sándor  –
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A januári időjárás inkább

a március végének felelt
meg, 8-10, sokszor még 14
fokos nappali hőmérsékleté-
vel. A növényeket is be-
csapta ez a szokatlanul
meleg idő, a gyümölcsfák
rügyei már tavaszt éreztek
és megduzzadtak. Az őszi
vetések, a búza, a repce na-
gyon jól hasznosította ezt az
időjárást. Megerősödve, jól
kifejlődve várják az igazi
telet. A szaktudásra ilyen
rendkívülinek mondható
időjárás esetén van a legna-
gyobb szükség. A repce túl-
fejlődését, szárba indulását
triazol hatóanyagú gombaö-
lőszerrel (regurálással)
lehet meggátolni, így elke-
rülve az esetleges hónyomás
okozta károkat. Januárban
idáig 16 milliméter csapa-
dék volt, a más években szo-
kásos 60-70 milliméterrel

szemben. Összességében a
talajból 100-110 milliméter
csapadék hiányzik. A ter-
ménypiacra egyelőre a kivá-
rás jellemző, a gazdáknál
nagy készletek vannak betá-
rolva napraforgóból és bú-
zából. A napraforgót a jelen-
legi piaci áron, amely 94-96
ezer forint/tonna +kompen-
záció, a búzát 48-54 ezer fo-
rint/tonna + kompenzáció,
nem akarják eladni, várják a
jobb ajánlatokat. 

A város 2003-ban elkészít-
tette a Szent Vince úti iskola
bővítésének tervét. Az enge-
délyeztetés után be is adtuk
egy pályázatra, amelyen saj-
nos nem kaptunk támoga-
tást. A terv megvalósulása
esetén a „bankiskola” meg-
szüntetésre került volna,

mert a Köztársaság téri és a
Szent Vince úti iskola épüle-
tében az összes általános is-
kolás diák kulturált elhelye-
zését a fejlesztés után megol-
daná. A KLIK Jászberényi
Tankerülete részéről megke-
resésé érkezett, hogy a terve-
ket adjuk át, és megpróbál-
nak ehhez pályázati forrást
szerezni, hogy a városnak ez
a régi terve, elképzelése
megvalósulhasson. Az isko-
lák államosítása után a fej-
lesztés, új beruházás kötele-
zettsége a KLIK-re szállt át.
Az Önkormányzat egy esetle-
ges megnyert pályázat ese-
tén a megvalósításhoz anya-
gilag is hozzá fog járulni és a
felszabaduló „bankiskola”
közösségi célra történő hasz-
nálatát is finanszírozni fogja. 

Az általános iskolások és
óvodások közül hat lisztér-
zékeny, egy rozsérzékeny,
négy tejérzékeny gyerek ré-
szére vásárolunk ebédet a
gyöngyösi Mátra Parti Kft-
től. A diétás ebédek ára 680,-
Ft, amelyből a szülőknek
254,- Ft-ot kell megfizetniük,
ugyanannyit, mint a saját is-
kolakonyhánkon ebédelő
gyerekek esetében. A külön-
bözetet az Önkormányzat
fogja kifizetni és a szállítás
költségét is felvállalni. A
program 2014. február 3-án
indul. Ezzel egy időben két
szakács végzettségű dolgo-
zónkat diabetikus szakács
képzésre iskolázzuk be.
Ennek a képzettségnek a
megszerzése feltétele annak,
hogy helyben főzhessük meg

ezeket a diétás ételeket a ké-
sőbbiekben.

A Szarv-ágy patak védmű
építésére, a Lehel úti óvoda
épületének felújítására, a
fogorvosi rendelő, egészség-
ház felújítására, a Jász Ház
istállójának építésére és a
gréder beszerzésére a köz-
beszerzési eljárásokat elin-
dítottuk. A jászárokszállási
építési vállalkozókkal a köz-
beszerzésre kerülő építke-
zéseket külön is ismertet-
tük, és a pályázatokba is be-
vonjuk. A fogadókészség ré-
szükről megvan, bízom
benne, hogy a pályázatuk jó
színvonalú és pénzügyileg is
elfogadható lesz. A közbe-
szerzési törvénynek megfe-
lelően minimum három
ajánlatot kell kérni, és a
kontroll érdekében ebben
nem csak árokszállási vállal-
kozók lesznek. 

A Magyar kultúra Napját
idén a Deák Ferenc Gimná-
zium, Közgazdasági és Infor-
matikai Szakközépiskola
ötven éves évfordulójának
ünneplésével és az erről
megjelent könyv bemutatá-
sával tartottuk meg a Műve-
lődési Ház nagyterme is ki-
csinek bizonyult, annyian el-
jöttek erre a nagyon jó han-
gulatú, belsőséges ünnep-
ségre. Külön öröm volt az
alapító igazgatót, Győző
Gyulát és az alapító tanárok
egyikét, Dr. Szabó Bélát kö-
szönteni, akik személyesen
megtisztelték rendezvé-
nyünket. Ezúton is köszö-
nöm a gimnázium minden
diákjának, tanárának és sze-
mély szerint Majkutné Tóth
Emma igazgató asszonynak
ezt a nagyon szép estét!

–  Gergely Zoltán  –

A polgármester jelenti

A fénykép alatti névsor szerint a képen a következő sze
mélyek szerepelnek, állósor: Tőzsér Imre, Mészely Ist
ván, Móczár Ignácz, Guba János, Görbe József, Kóczián
Antal tanácsnokok. Ülősor: Jávorka János útmester,
Hábor János telekkönyvezető, Terjék Antal közgyám,
Major Endre gyógyszerész, főbíró, Kléger József főjegyző,
Muhorai Sándor jegyző, Scipiádes János aljegyző.

ÜZENET…
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Folytatás az 1. oldalról.
A magyar kultúra kincseit

ismerhettük meg az órákon
és az irodalmi színpadon,
Radnóti, József Attila, Ady
költészetét véste lelkünkbe
Csepelényi Lajosné tanárnő.

Kishitű maradtam volna,
soha nem lett volna bátorsá-
gom Győző Gyula és Thiel
Miklós igazgató úr biztatása
nélkül versenyekre menni,
továbbtanulásra jelentkezni.
Lázár Kálmán tanár úr okos,
szigorú tanítása nélkül nem
készülhettem volna fel a fel-
vételire, nem lehettem volna
gyermekorvos Semmelweis
Ignác egykori Klinikáján, és
jelenleg habilitált oktató a
Semmelweis Egyetemen. Az
iskola segít megtalálni Ön-
magunkat, biztat, hogy gya-
rapítsuk ismereteinket és el-
induljunk az úton. Csak aki
többre vágyik, az lehet győz-
tes, csak aki megpróbálja, az

lehet sikeres. Aki el sem
indul, nem juthat el sehová.
Tanáraink ebben segítettek
nekünk 40 évvel ezelőtt is,
és a Gimnázium eredményei
azt mutatják, hogy áldozatos
és fáradhatatlan munkájukat
ezért végzik napjainkban is. 

A Magyar Kultúra Napján
jelenlegi feladatunkat nem
tudom jobban összegezni,
mint ahogy Széchenyi István
a reformkorszak kiemelkedő
műveltségű politikusa fogal-
mazta meg a magyarság kul-
túrájának megőrzését: „az
emberiségnek egy nemzetet

megtartani, sajátságait mint
ereklyét megőrizni, és szeplő-
telen minőségében kifejteni…
” Ehhez kívánok mindannyi-
uknak erőt és sikereket.”

Az 50 éves középiskolát
verssel köszöntötték a régi
diákok, ezzel is kifejezve tisz-
teletüket egykori tanáraik

iránt. Ady Endre versét Antal
Péterné Szerző Ildikó, Tóth
Árpádét Ferenczné Laska
Erika mondta el. Pál Loretta
(11. A) énekelt, Érsek Csenge
(11. A) pedig hegedűn kí-
sérte: az Ismeretlen Arcok
együttes Nélküled című szá-
mát adták elő. Meghallgat-
hattuk Majkutné Tóth Emma
igazgatónő gondolatait, aki
először szintén a kötődés
fontosságáról beszélt. Rög-
tönzött felméréséből kide-
rült, a hallgatóság soraiból
milyen sokan kötődnek a
gimnáziumhoz: akár mert

ott tanultak, akár mert szü-
leik, nagyszüleik jártak, vagy
gyerekeik, unokáik járnak
oda. Ezek után már nem ne-
vezhető túlzásnak a megszó-
lítás: Kedves Barátaim!

Az évkönyvvel kapcsolat-
ban az igazgatónő kifejtette,
mennyi jelentése van a cím-

nek: Lépcsők. Ez a szó jelent-
heti a gimi zegzugos épületén
belül és az udvaron található
konkrét lépcsőket. Jelentheti

jelképesen azokat a lépés-
eket is, sokszor az emelkedő
miatt nehézkesen vett akadá-
lyokat, amelyeket meg kell
tenniük, le kell küzdeniük a

tanulóknak – sokszor taná-
raik segítségére szorulva –,
mialatt középiskolába járnak.
A lépcső motívuma díszíti az

évkönyv borítóját – Kerekné
Mihalik Judit, a gimnázium
volt tanulójának tervei alap-
ján –, illetve olyan elemek
(téglák, kerek világítóablak),
amelyek jellemzőek a gimná-

zium épületére. Az igazga-
tónő szeretettel ajánlotta a
jelenlévők figyelmébe a
könyvön kívül az iskolatörté-
neti kiállítást is, amely szűkí-
tett változata annak, amelyet
a tanévnyitó ünnepséghez
kapcsolódva 2013. augusztus
31-én és szeptember 1-jén a
gimnáziumban rendeztek
meg. Akkor olyan visszajelzé-
seket kaptak, hogy túl rövid-
nek bizonyult a két nap arra,
hogy mindenki tüzetesen
meg tudja tekinteni a régi
fényképeket, a mára talán
már elavult tankönyveket, az
akkoriban használt taneszkö-
zöket. Most hosszabb idő-
szak áll a látogatók rendelke-
zésére ehhez.

Majkutné Tóth Emma be-
szédével zárult a magyar
kultúra napi megemlékezés,
amely főszereplővé tette az
egyik legfontosabb kultúr-
aalakító tényezőt: az iskolát.

–  Bágyi Rita  –

Folytatás az 1. oldalról.
O s z t á ly f ő n ö k e i n k h e z

mindig fordulhattunk
problémáinkkal, igyekez-
tek segíteni nekünk, és
döntöttek a vitás kérdések-
ben, nemcsak most, hanem
már az első deákos napja-
inktól kezdve. Ezúton is kö-
szönjük nekik. 

Az osztály és az együtt el-
töltött négy vagy öt év min-
denkinek mást nyújtott.
Szerelmek szövődtek, ba-
rátságok alakultak ki, és
mindezekkel együtt talán
egy kicsit többet is meg-
tudhattunk önmagunkról.
Ez idő alatt igazi csapattá
kovácsolódtunk. 

Köszönjük tanárainknak
az átadott tudást, remél-
jük, hasznunkra válik. Kö-
szönjük a bátorítást, mert
néha bizony nagy szükség
volt rá. Szüleinknek kö-
szönjük a szeretetet, a
megértést és a segítséget,
hogy mindig kiálltak mel-
lettünk, és ahol csak tud-
tak, támogattak bennün-
ket, mert nélkülük nem ju-

tottunk volna ilyen mesz-
szire. Én személy szerint
pedig köszönöm azt is,
hogy ebbe a közösségbe
tartozhattam, amelynél ke-
resve sem találhattam
volna jobbat.

Ez az év még rólunk,
végzősökről és az ötven
éve fennálló intézmé-
nyünkről szól. Ez az év
még a mi évünk. Jövőre át-

adjuk a helyünket, és a
mostani szalagtűzők vál-
nak az oly hőn áhított „na-

gyokká”. Jönnek majd ki-
lencedikesek, akik szintén
rácsodálkoznak az iskola
történéseire úgy, ahogy
azt valamikor mi is tettük.
Új barátságok születnek,
új szerelmek szövődnek…
És ki tudja, talán az új osz-
tályokban is lesz egy-egy
személy, aki szeret a kö-
zéppontban lenni, míg
mások inkább a háttérbe

húzódnának.
Lesz, aki orvosnak ké-

szül, van, aki mérnöknek,

esetleg tolmácsnak, jo-
gásznak, informatikusnak
vagy óvónőnek. Biztos
lesz valahol majd egy ka-
mionsofőr is. Mindig jön-
nek új emberek, minden
változik, csak egy dolog
állandó. Bennünk örök
nyomot hagyott ez a négy
és öt év, amit már semmi
és senki sem törölhet ki
belőlünk. Mi mindig ott le-
szünk mélyen, egymás
emlékezetében.

–  Bágyi Rita  –
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Szalagavató ünnepség a gimnáziumban

A 11. a osztály színjátszói megnevettették a közönséget

A 12. B osztály tanulói is vidám darabot adtak elő

A gimnáziumi énekkar

Pál Loretta és Érsek Csenge előadása

Az ünnepi szónok, Dr. Ro
micsné Dr. Görbe Éva

Megemlékezés a magyar kultúra napjáról
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A Jászok
E g y e s ü l e t e
Tájszavak és
t ö r t é n e t e k
címmel hir-
detett pályá-
zatot azok-
nak a fiata-
loknak, akik
érdeklődnek
a jász hagyo-
mányok, ér-
tékek iránt.
Az őszi szü-
netben ké-
szítettem el a pályaművemet, amit az
Egyesület Facebook-oldalára kellett fel-
tölteni.

Sokat segített édesanyám, a tájszavak
összegyűjtésében pedig idős szomszédaim,
hiszen nekik élénkebb emlékeik vannak
arról, amikor ezek a szavak még elevenen
éltek az emberekben, és sűrűn használták
őket.

Január elején értesítettek, hogy kategóri-
ámban az első helyezést értem el. A szerve-
zők szerint írásom életet lehelt a jellegzetes
jász kifejezésekbe. Véleményük szerint kö-
szönet illet minden fiatalt, aki pályamunká-
jával hitet tett saját jászsága mellett.

Az ünnepélyes díjátadó 2014. január 17-
én, pénteken 15 órakor volt Jászberényben,
a Városháza Dísztermében. Nagyon tetszett
az írás mindenkinek, megkértek, hogy ol-
vassam fel.

Sokat gyakoroltam itthon, így megdicsér-
tek, hogy jól hangsúlyoztam, nem hadartam,
határozott voltam, nem is izgultam, pedig
egy csomóan fényképeztek végig. Részt vett
a díjátadón a jászberényi városi tv, és inter-
jút kértek tőlem. Rengeteg gratulációt kap-
tam, és teljesen ismeretlen emberek is oda-
jöttek hozzám, akik csak nézők voltak. A
Jász Múzeum igazgatója elkért egy példányt,
és írásom meg fog jelenni a Redemptio című
újságban. 

–  Gura Bálint 10. A  –

2013. december 13-án
hajnali 5 órakor még sötét
és hideg volt, a legtöbben
ekkor fordultak a másik ol-
dalukra, hogy még kiélvez-
zék az alvás utolsó óráit. A
Deák Ferenc Gimnázium,
Közgazdasági és Informati-
kai Szakközépiskola lelkes
diákcsapata és kísérőtaná-
raik, Boda-Kovács Judit,
Bágyi Rita és Jakus Péter
azonban már Bécs felé tar-
tott, hogy megtekintse az
osztrák főváros legendás
hírű adventi vásárát.

Nem csalódtunk: Bécs le-
nyűgözött minket csodás
épületeivel, történelmi em-
lékeivel, adventi fényeivel.
Az idő is kedvezett nekünk:
bár a bécsi adventi vásárra
látogatók rendszeresen a
hidegre szoktak panasz-
kodni, és – mint azt német-
tanárnőnktől, Boda-Kovács
Judittól megtudtuk – a téli
átlaghőmérséklet általában
5˚C-kal alacsonyabb Bécs-
ben, mint Budapesten,
minket verőfény és kelle-
mes időjárás fogadott.
Rövid történelmi városné-
zésre nyílt alkalmunk,
amelynek során megtekin-
tettük a Hofburgot: a klasz-
szicista stílusban épült
kastély volt a császár téli
rezidenciája. Gyönyörköd-
tünk a monumentális, góti-
kus stílusban épült kated-
rálisban, a Stephansdom-
ban és a Kärtner bevásárló-
utca forgatagában. Sétál-
tunk a Népkertben, ahol
Sissi királyné szobra előtt
fényképezkedtünk. Végül a
Városháza előtti híres ad-
venti vásárt már kis cso-
portokban fedeztük fel. Vá-
sároltunk sült gesztenyét,
édességeket, puncskülön-
legességeket, a hozzájuk
járó különleges bögrével. A
német nyelvet is tudtuk
gyakorolni, bár a rengeteg
turista miatt sok cseh, len-
gyel, magyar szót is hallot-
tunk. Szebbnél szebb fény-
képeket készítettünk, és ki-
tartóan igyekeztünk min-
den ajándékot megnézni.

Amikor este hazaindult a
busz, fáradtan, de a szép
élményektől feltöltődve
vettünk búcsút Bécstől, és
valószínűleg sokunkban
megfogalmazódott: ide ér-
demes lesz több napra is
visszatérni.

–  Nemoda Regina és
Füleki Péter 12. A  –
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Kirándulás
az adventi Bécsbe

Girind, potyka, kecele, vinyicskol… 
Siker a Jászok Egyesülete pályázatán

RÉSZLET A PÁLYAMŰBŐL:
 No, aggyon Isten! Hát oszt mit főztél,

He? szólította meg élete párját.
 A perkelt mingyá’ kész, a kompér is puhul

má’ válaszolta az asszonyka. Gézu a kreden
chez lépett és kivette a pályinkás butykost.

 Teszed le, hé! kiáltott rá a tűzről pattant
menyecske. – Nézzé má’ ki! A komád éppen
errefele tilibászik, mennyé má’ elejbe, mer’
még melléje megy a kertkapunak! 

 Hé, komám! – üdvözölte derűsen Gézu
hát úllátom te se éppen a templombú’
gyüssz!

Amint visszaértek, Gézu így szólt:
 No, hun az a jó kis pályinka?  Azzal tele

töltött két kupicát.
 A komádnak ammán nem kell, eriggyél,

oszt fektesd le a sezlonra, de ne a gyikóra,
mer még leesik! zsörtölődött Örzse.

Mire Gézu visszaért, a felesége szépen
megterítette az asztalt. Vasárnap mindig
feltette a  hímzett abroszt, eszcájgot is ra
kott illően. Falatozni kezdtek.

 Hát az a kompér még elbír egy kana sót.
Hozzá asszony, meg egy kis iborkát is! De a
pincekúccsal együtt. Mer’ jó ebéd után jó bor
dukál. 

 Víz! Akell nektek, nem bor!
 Vizet oszt aggyá a kutyának, az szereti.

Ládde, ott liheg a gyiófa alatt. Vidd neki a
maradékot is. Jó kutya a’, megfogja a girin
det, de még a potykát is kiszagolja. Nem
olyan, mint az a rihes macska. Csak úgy raj
csúrozik mellette az eger. Mégis mindig
aztat kényezteted!

 Csak tunnám, hun a pincekúcs? – mormo
gott magában Gézu. – Tennap még a lajbi
zsebbe vót, most meg sehun. Biztos az asz
szony gyugta el.  No, annnyuk, hun az a
kúcs?

 Törőggy a magad dógával. A tehen ki
vane mán ganalyozva? Hát a madárijesztőt
kiraktade mán? A varnyúk mán igencsak
kerűgetik a vetést.

 Hát akkor indújjá’ asszony a vetésbe, ha
te elkezdel vinyicskolnyi, az összes varnyú
odábbáll. 

 Hinnye! No, megá’ Géza! Gyüssz te még
az én uccámba! Mosmá azér se kapod meg
a pincekúcsot! azzal mérgesen elviharzott.

Árokszálláson született a
Budapesten élő, 106. évében
lévő Ilonka néni! A Buda-
pest, XVI. kerületi Helyi
hírek, 2013. november 13-ai
számában jelent meg a mel-
lékelt fénykép. Utána néztem
az anyakönyvekben és való-
ban, Jászárokszálláson szü-
letett Ilonka néni, méghozzá
1908. december 5-én. A ke-
resztségben az Ilona, Juli-
anna nevet kapta. Édesapja
Tősér Alajos iparos, édes-
anyja Szabó Julianna volt.
Tősér Sándorné, Gál Viktória volt a keresztanya. Ilonka néniék az I. kerület 206. szám
alatt laktak. Ez a ház – szerintem – a Temető utca, a mai Bajcsy-Zsilinszky utca közepe
felé, ha kifelé megyünk, akkor a baloldalon lehetett. Megkérdeztem Tősér János tanár
urat, városunk nagy büszkeségét, hogy nem rokonok-e, de a tanár úr nem tud róla. Az ő
édesapja Tősér Bálint volt, akinek nem voltak testvérei. Magánvéleményem: nem kizárt
a másod unokatestvéri rokonság. 

Ilonka néni korán elkerülhetett Árokszállásról, mert 1941. szeptember 20-án, Mátyásföl-
dön ment férjhez Mészáros Lajoshoz, s a mai napig is ebben a városrészben lakik.

–  dr. Földi József  –

105 éves Ilonka néni
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A karácsonyi ünnepkört le-
zárva, két hét pihenő után, ja-
nuár 6-án kipihenve, tele él-
ményekkel érkeztek tanítvá-
nyaink. Kellett is a friss erő, hi-
szen két hét állt rendelkezé-
sükre, hogy a félév előtt meg-
írják a felméréseket, hogy
mindenki a lehető legjobb

eredményt érjen el, hozzon ki
magából. Az első osztályosok-
nak azért volt fontos, mert
négy és fél hónap után már ol-
vasásukról, matematikából és
írásból elsajátított ismeretük-
ről adtak számot. Nekik ez volt
a legnehezebb időszak, míg a
8. osztályos tanítványainknak
a továbbtanulás okozott némi
fejtörést. Dönteniük kellett,
hogy melyik iskolában, hol
fogják folytatni tanulmányai-
kat. Nekik nagyon fontos volt
a minél jobb jegy megszer-

zése, hogy a felvételin a leg-
jobb eséllyel indulhassanak ál-
maik megvalósítása felé.

A félév tanulónak, tanítónak,
tanárnak egyaránt megméret-
tetés, és számadás. Elmond-
hatjuk, hogy tanítványaink
nagy többségénél még mindig
érték a tudás, hiszen az alsós

gyerekek szinte 90 %-nak a
szorgalma követendő. A médi-
ákban számtalan esetet hal-
lunk a helytelen magatartású
gyerekekről. Örülünk, hogy is-
kolánkban még mindig igen
sok jó gyerek van, akiknek a
magatartása példaértékű. Ter-
mészetesen, mint mindenhol,

iskolánkban is vannak problé-
más gyerekek, de számuk az
évek során sem emelkedett
nagymértékben.

Zeneiskolás tanulóink közül
a hegedű tanszakosak egy
csodálatos esti hangverse-
nyen mutatták be vizsgada-
rabjaikat, a szülők, érdeklődő
közönség előtt. Hatalmas si-
kert aratott a befejező három-
szólamú előadásuk. A gitár-
szakos tanulók szüleik előtt
játszották el a vizsgadarabjai-
kat. Jó volt látni és hallani ta-

nítványaink játékát. Az izga-
lom pirosra festette arcukat,
egy-egy jól sikerült hegedű- és
gitárjáték újabb lendületet és
megerősítést adott a követ-
kező játékhoz.  

A gyerekek délutáni szaba-
didejének hasznos eltöltésé-
hez járult hozzá a teremfoci

bajnokság, melyet a Jászárok-
szállási JVSE rendezett a 3. és
4. osztályos tanulók részére.
Minden osztályból 5-5 fős csa-
pat mérte össze labdajátékát,
gyorsaságát, ügyességét. Szá-
mos szép cselt, gólt, és szere-
lést láthattunk. Jó volt látni
egy-egy gól után a kitörő örö-
möt, a győzelem felemelő ér-
zését tanítványaink arcán. 

Az alsós gyerekek 14 csa-
pattal, 56 fővel vettek részt az
Országos Mesevetélkedő 2.
fordulóján. A gyerekeknek
igen összetett és nehéz fel-
adatokkal kellett megbir-
kózni. A 2. forduló után 7 csa-
pat jutott tovább a 3. fordu-
lóba.

Nagy érdeklődésnek ör-
vend évek óta a Bendegúz
Gyermek- és Ifjúsági Akadé-
mia NyelvÉsz anyanyelvi
versenye. Idén közel 100 ta-
nulónk jelentkezett a ver-
senyre, melynek az iskolai
fordulója február 14-én lesz.

A filmharmónia bérlet hang-
versenyén Várnagy Andrea és
Farkas Zsolt zongoraművé-
szek varázsolták el a közönsé-
get négykezes zongoradarab-
jaikkal, melyeket összekap-
csoltak magyar költők művei-
vel. Az előadáson a közönség
elé varázsolták a táncot, az an-
gyalokat, a reggeli madárhan-
gokat. Volt itt humor, tánc, és
egy különlegesség. E délutá-
non hallhattuk Liszt Ferenc
Szerelmi álmát négykezes elő-
adásban, és megtudtuk, hogy a
világon e darabot csak ők ját-
szák, melyet nekik írt át a ze-
neszerző barátjuk. Az előadá-
sukban hallhattuk Horgas
Béla, Lackfi János, Rónay
György, Csukás István verseit
és, Grieg, Saint-Saens, Weiner
Leó, Liszt Ferenc zeneműveit.
Az előadás a képzelet és a mu-
zsika csodás egymásra hatását
mutatta be. Az előadáson a
gyerekek is részesei voltak a
koncertnek, hiszen története-
ket, kérdéseket hallhattak az
elhangzott művekkel és zene-
szerzőkkel kapcsolatban. A 3.
előadás áprilisban lesz, melyen
a 2003-ban megalakult Four
Bones Quartet harsonajátékát
hallhatja majd a közönség.

–  Szabó Erika  –

6  Jászvidék •   2014. január 31.

Kedves Olvasó!
Január szürke egyhangúsá-

gán továbblépve egyre ottho-
nosabban érezzük magunkat
az új esztendőben. Ennek el-
lenére nosztalgiázásra hívom
vissza a 2013-as évbe, hiszen
még nem volt módom Önnel
tudatni, az oviban tudtunk-e
a karácsonynak örülni.

Úgy gondolom, a családi ün-
nepek közül szeretetteljessé-
gével kiemelkedik a kará-
csony. Nagy készülődés, aján-
dékvárás, titkolózás előzi meg
ezt a napot. Ki így, ki úgy ké-
szül a szépen csillogó, gyertya-
fényes ünnepre, amely sok-
sok örömet tartogat kicsiknek
és nagyoknak egyaránt. Óvo-
dánk ünnep-felfogása az Óvo-

dai nevelés országos alap-
programjának szellemiségé-
hez igazodik. Az ünnep szép-
sége, örömtelisége a család-
ban sokkal intenzívebb, mint
másutt. Ám a családok kará-
csonyát sok minden befolyá-
solhatja. Az óvodás gyer-
mekek családi neveltetésük-
ből adódóan vallási meggyő-
ződéssel vagy más vallások el-
utasításával bírnak. A szülők
által közvetített meggyőződé-
seket tiszteletben kell tartani,
sőt a gyermektársakkal is az
ilyen jellegű másságot el kell
fogadtatni. Az óvodapedagó-
gusnak az állam által rábízott
nevelői szerepében a világné-
zeti semlegességet kell meg-
testesítenie. Ebből kifolyólag
az óvodának a tapintatosság
alapelveit szem előtt tartva
lehet megszervezni a ráhan-

golódás, a várakozás előkészü-
letét egy-egy óvodai csoport
és az intézmény életében. 

A karácsonyi hagyományok
megszépítik a gyermekek
életét. A családban és az óvo-
dában egyaránt átélik a kará-
csony hagyományait, szoká-
sait. Mindazt, amit tesznek a
családban, azt örömmel átélik
az óvodában, és fordítva. A sok
kis apró öröm teszi széppé,
szeretettel teli készülődéssé
az ünnepvárás boldogságát,
miközben láthatatlan pók-
háló-szálakon erősödik az ér-
zelmi biztonság. A magyar ka-
rácsony sokféle hagyománya,
szokása elevenedett meg
mindkét óvodánkban. A leg-
több csoportban a karácsony

eljövetelének időbeliségét ad-
venti koszorú gyertyáinak
gyújtásával, adventi naptár aj-
tóinak nyitogatásával érzékel-
tették az óvó nénik. Az ajándé-
kozás szokásaként a gyer-
mekek saját kézzel készített
meglepetéseket adtak család-
tagjainak, mely gesztus legfon-
tosabb üzenete: az ajándék a
szeretet kifejezése! Az ünnep-
várás másik elmaradhatatlan
tevékenysége a mézeskalács-
sütés volt a csoportokban. Bol-
dogság volt részese lenni,
ahogy az apró kezek szaggat-
ják, díszítik, s közben a tanult
mondókákat, verseket, dalo-
kat visszaidézik. 

A karácsony a tágabb közös-
ségekben, a legtöbb család-
ban, így mindkét óvodánkban:
„szent-nap”, mely hangulatát a
legfontosabb szimbólum, a ka-

rácsonyfa adja. Hogy hogyan
kerül a fa az óvodába, szokás
kérdése. A Dobó úti óvoda
gyermekcsoportjai bensősé-
ges keretek között, kézzel ké-
szített díszekkel öltöztették fel
fájukat, míg a Lehel úti óvo-
dába angyalok hozták a csil-
logó, karácsonyi jelképet.
Mindkét fenyő csemete korá-
tól szerető családok kertjében
nevelkedett, talán azért is si-
került ilyen tökéletesre kifej-
lődnie. A Lehel úti óvoda fája
Petro Géza képviselő úr és csa-
ládja adománya, a Dobó úti
óvoda ékessége a Tősér József
és családja önzetlenségének
bizonyítéka. A karácsonyfa alá
természetesen ajándék is járt.
Jászárokszállás Város Önkor-
mányzata mindkét óvoda já-
tékállományának szinten tar-
tását biztosította. A Carrier CR
Magyarország Kft ezúttal a
Dobó úti óvodát támogatta. A
karácsony ünneplése a közös-
ségeken, családokon belül is
változatos, színes, ebből kifo-
lyólag a szokások kétféle
módja jelent meg az intéz-
mény falai között is. A Dobó
úti óvoda Katica csoportja az
adventi „kellékek” szépségét,
ünnepiességét építette be az
óvodai készülődés sajátossá-
gaiba A csillagok közt szeret-
nék élni mese dramatizálásá-
val. A kisfenyő történetének
eljátszásával, az egymásra fi-
gyelés fontosságának kieme-
lésével igyekeztek közelebb
hozni az ünnep meghittségét.

A Lehel úti óvoda Napsugár
csoportja vallási szokásként
az advent eredetiségét meg-
őrizve alakította ünnepét.
Jézus születésének történetét
bemutató, egyházi eredetű
népi játékkal, azaz betlehe-
messel tette a karácsonyi vá-
rakozást meghittebbé. 

Nagyon fontosnak tartottuk
azt is, hogy karácsony alkal-
mával ne csak a gyermekek-
nek, hanem legfontosabb
partnereinknek: fenntartónk-
nak, szülőknek, segítőinknek,
az óvodai életet megkönnyítő,
teljesebbé tevő felnőtteknek
kitárjuk óvodáink kapuit, s
vele együtt szívünket, hogy mi
is adhassunk melegséget. 

Ennyi dióhéjban a vissza-
emlékezés. Most január végén
kicsit magunkban zárkózva, a
téli lecsendesedésnek megfe-
lelően telnek óvodás heteink.
Ám a felszín alatt, szinte ész-
revétlen, most is történik ké-
szülődés szülők, óvodai dol-
gozók összefogásával. Egé-
szen másfajta, mint decem-
berben… Mindjárt itt a feb-
ruár, s vele együtt sok-sok tán-
cos mulatság! Erről azonban
bővebben a következő lap-
számban számolok be.

–  Ferenczné Laska Erika  –

Óvoda krónika   
NAGYBOLDOGASSZONY HAVA  JANUÁR

Esemény – eredménynaptár

Három szólamban szépen szól

Harmóniában

Mesés helyzet
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A hagyományoknak meg-
felelően az Árokszállásiak
Baráti Köre /ÁBK/ 2013-
ban is megtartotta karácso-
nyi teadélutánját. A decem-
ber 18-ai rendezvényen a
társaság hölgy tagjai a teá-
hoz bejglit is kínáltak.

Az összejövetel részeként
a művelődési ház nagyter-
méből a lépcsőházba men-
tek, ahol Barkóczi István
káplán megáldotta a város
karácsonyfáját.

A város karácsonyfáját -

vagy, ahogyan az 1920-as
években az akkori karácsony-
faállítók nevezték, szegények
karácsonyfáját - a régi hagyo-
mányt felújítva, Balogh Balázs
az ÁBK titkárának kezdemé-
nyezésére az elmúlt évben ál-
lították fel először.

Balogh Balázs a fa mellett tar-
tott ismertetőjében elmondta,
hogy míg 2012-ben csak göm-
bök voltak a fán, most szalagok
kerültek köréjük, 2014-ben
már csengőkkel is díszítik, míg
2015-től a zsúfoltság évei jön-
nek. Ugyanakkor hozzátette a fa

Magyarország összetartozását
kívánja jelképezni. 

A terembe visszatérve az
ÁBK elnöke Kovács Béla mon-
dott köszöntőt. Kiemelten kö-
szöntötte Tősér János tanár
urat, aki 100. születésnapjára
elkészítette, köztérre állítható
formában a város keletkezés
történetét jelképező Csörsz
vezér szobrát. Tanár úr a szo-
bor felállítás költségeihez a
kör támogatását kérte. Az
elnök megfontolásra érde-
mesnek tartotta a kérést.

Kovács Béla köszöntőjében
egy új kezdeményezésről is
beszámolt. Szintén a kör titká-
rának Balogh Balázsnak a kez-
deményezésére hirdették meg
a Téli Árokszállás című fotó
pályázatot. A tea délutánig 24
kép érkezett, melyek ott még
fekete - fehérben, majd a mű-
velődési ház folyosóján színes-
ben is megtekinthető volt.

A jó hangulatú karácsony-
ravárást az Óvónők Kamara-
kórusának műsora is segí-
tette.

–  and  –

Négy év négy koncert, közel
negyven dal. Gitár, hegedű,
versek, táncok a Loretta kará-
csonyok vázlatos mérlege.
Összegzés, búcsú és köszöne-
tek, mert a serdülő tini lány
most abba hagyta!

Amit négy karácsonyi kon-
certjén szüleivel, segítőikkel
önzetlenül színpadra ren-
deztek, most 2013. decem-
ber 22-én véget ért.

A koncert előtti kivetítős
visszaemlékezés, 2010 Csil-
lognak a fények, 2011 Bol-
dog karácsonyt, 2012 Kará-
csonyi rege és a hozzátar-
tozó folyosói plakát kiállítás
már valamit sejtetett , de
akkor még a 4. Fehér kará-

csony című programra vár-
tunk.

Akkor azonban amikor a
diák társ Bodnár Zsófia be-
konferálta , hogy Pál Loretta
önálló estje következik immár
negyedszer s egyben utoljára ,
már rádöbbenhettünk, hogy
itt most valami megszakad.

S ha valami valahol utolsó

akkor annak hangulatába be-
lopódzik a visszafogottság a
búcsú pátosza az emelkedett
ünnepélyesség, meghatottság.

A dalok persze szóltak a

négy év eredményeként
egyre jobban. Először az X
faktor tehetség kutatón el-
hangzott Tony Brexton - tól az
Unbreak my heart, mellyel
kategóriájának legjobb hat
énekesnője közé jutott. Jól
szóltak a Belami együttes szá-
mai is a Csillognak a fények
vagy a Télapónak nem kell

ajtó címűek. A dalok között
Érsek Csenge hegedű játéká-
val mutatkozott be, akit Méri
Judit kísért zongorán. A dalok
ritmusára,a háttérben, mint a

korábbi koncerteken is a For-
tuna TSE táncosai léptek fel.

Aztán egy ilyen alkalomból
az elmaradhatatlan köszönet-
nyilvánítások dalokkal az
édesanyának a tanár kereszt-
apának Raymond Switzernek.

Lori tehát, ügy döntött,
hogy nagykorúvá válásá-
nak történései között, még
énekesi fejlődését sem
osztja meg velünk, folya-
matosan, mint eddig,  de
abban még bízhatunk,
hogy ezt követően négyé-
vente vele ugyan itt.

–  and  –
Fotó | Majorné Nagy Mária

„A virág jelen van az élet-
ünk fontos állomásain: ott
van a születésnél – a bol-
dog kismamát virággal kö-
szönti a család -, a házas-
sági szertartáson és a
végső búcsúnál is. A jelen-
tős események között
pedig a mindennapjainkat
is megszépíti, díszíti aszta-
lunkat, otthonunkat, ker-
tünket, köztereinket. Néha
csendes, szerény, néha har-
sogóan vidám. Ha sokat
foglalkozol vele, segít átvé-
szelni a nehézségeket, fel-
üdít, kikapcsol, gyönyör-
ködtet.  Csak szeretni
lehet.”

Pontosan egy éve, hogy e
szavakkal írt Zsólyáné Ma-
rika a Jászvidék hasábjain az
általa nagyon szeretett vi-
rágokról. Lakásában, kertjé-
ben, káprázatos virágcso-
dákban gyönyörködhettünk,
hiszen nagyon sok különle-
ges növényt gyűjtött.

16 éve létrehozta váro-
sunkban a Flóra Virágkedve-
lők Egyesületét. Hatalmas
lelkesedéssel szervezte a kü-
lönböző rendezvényeket. A
téli Flórafarsang, a virágkö-

tészeti bemutatók sora,
amelyre több híres virágkö-
tőt sikerült meghívnia, a vi-

rágbörze, s a nyári virágkiál-
lítás, amely az egyik legje-
lentősebb esemény volt
egyesületünk életében sok-
sok érdeklődőt vonzott.

„Nagy élmény volt nyaranta
az iskola tornatermét tün-
dérkertté varázsolni.” A ren-

geteg munkát
f e l e d t e t t e ,
hogy erre az
e s e m é n y r e
nem csak az
jászárokszál-
lásiak voltak
kíváncsiak. Jó
néhányan ér-
keztek azért is
városunkba,
hogy megte-
kintsék a több
ezer növény-
ből megalko-
tott bemuta-
tót. Szívesen
beszélgetett a
virágokról, át-
adva tapaszta-
latait, tudását
a gondozá-
sukhoz.

Feledhetetlenek a kirán-
dulások. Sok kertészetet,
arborétumot, botanikus
kertet, virágkiállítást te-
kintettünk meg ahol rá-

csodálkozhattunk a cso-
dálatos növényekre. Kö-
szönjük.

Örömmel töltötte el, hogy
az egyesület hatására Árok-
szálláson is fontos lett a
virág, a közterületek, az
utcák, a kertek gondozása,
szépítése.

Mindig olyan aktívan, lel-
kesen dolgozott, nehezen fo-
gadtuk, hogy elfáradt a sok-
sok munkában, s nem vál-
lalta tovább az egyesület ve-
zetését. A halál mindig fáj-
dalmas, felkavaró és meg-
döbbentő, de még inkább az,
ha ilyen hirtelen távozik va-
laki közülünk. Városunk la-
kosai és a Virágkedvelő Klub
tagjai nevében búcsúzunk
Zsólya Pálné Marikától. Nyu-
godjék békében. 

„Volt emberek.
Ha nincsenek is vannak

még. Csodák.
Nem téve semmit, nem

akarva semmit
hatnak tovább.”

/Kosztolányi Dezső/   

–  Virágkedvelő Klub
tagjai  –
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Változó színpadkép

Egy a búcsúpillanatok közül

Négy karácsony után véget ért!

Raymond Switzer gitározik

„Virágok között”

Teázott az ÁBK
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KEDVES EDIT, DRÁGA MUNKATÁRSUNK!
2009. január 16. Ez a nap számodra is óriási kihívás volt,

amikor a Gondozási Központ munkatársai , közénk léptél.
Tanultál egy szép szakmát : ÁPOLÓNŐ!

Beléptél egy olyan közegbe,
ami még ennél is szebb, de sok-
kal nehezebb. Igen, a nehézsége
teszi még szebbé, teszi hivatássá
az Idős gondozást.  Segíteni az idő-
seken, segíteni a reszkető keze-
ken, segíteni a munkában megfá-
radt embereken, úgy gondolom a
legnehezebb feladat. Ezt tanulni
nem lehet, erre születni kell. Te
Kedves Edit kiálltad a próbát, és
méltón beléptél a Mi nagy Csalá-

dunkba! Te voltál a területed Időseinek az EDITKÉJE,    a gondo-
zója,  a vigasztalója, olykor még a családtagja is.

A Rád bízott idősek mindig hálával, elismeréssel beszéltek
Rólad. Szerettek, tiszteltek! Te voltál nekik a szeretet, a gon-
doskodás. Te tudtad, munkatársaid tudják, én tudom, hogy
szeretet nélkül nem lennénk ilyen szép nagy család!!!

És most, Drága Munkatársunk kiléptél ebből a nagy csa-
ládból! Nagyon küzdöttél, és Veled küzdöttünk mi is, de
Hiába!!!A betegség legyőzött!!!  

Óriási űrt hagyva magad mögött, amit pótolni már nem
lehet, de a munkatársak és jómagam szeretete örökre a Gon-
dozási Központhoz köt.

Mert, tudod: „Ha valakit szeretünk, úgy adhatunk neki örök
életet, ha mindig szeretjük!

A házak leégnek, az emberek meghalnak,
De a szeretet örökké él!!!!”

Kedves Edit, Drága Munkatársunk Búcsúzunk Tőled,
Nyugodj békében!

–  K. A. Gyné  –
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Fizetett h
ird

etés

FELHÍVÁS
Azoknak az egyéni választókerületi jelölteknek, akik ösz-
szegyűjtötték a szükséges mennyiségű ajánlást /hivata-
los jelöltek/, a Jászvidék havilapban 1 alkalommal in
gyenes lehetőséget biztosítunk bemutatkozásra 85
mm x 170 mmes méretben.
A továbbiakban a hirdetési tarifának megfelelő összeg elle
nében adunk lehetőséget bemutatkozásra. A Jászvidék Szer
kesztő Bizottsága csak a sajtóetikai és etikai elvárásoknak,
szabályoknak megfelelően megfogalmazott anyagot közöl.

2014. február 8án /szombaton/
14 órakor az Ipartestület klubhelyiségében

Éves közgyűlés, Tűzvédelmi oktatás és Adótájékoztató
lesz a vállalkozók részére.

Az Ipartestület tagjai részére az oktatás ingyenes.

TISZTELT OLVASÓK!
Ezúton értesítjük olvasóinkat, hogy

2014. március 3tól március 31ig
TELJES KÖRŰ LELTÁROZÁS miatt

a Városi Könyvtár valamennyi részlege ZÁRVA TART.
A  március havi Jászvidék 28-án  pénteken jelenik meg. 

A cikkeket március 17-től 20-ig tudják leadni személyesen,
vagy az alábbi e-mail címen tudják elküldeni:

jaszvidek@gmail.com 
Megértésüket előre is köszönjük.                
Ádám Gáborné könyvtárigazgató
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December 9-én délelőtt
jelzés érkezett. Visznekre
vonultunk, az általános isko-
lához, ahol füstszagot érez-
tek. Az egyik tanteremben
egy elektromos lámpatest
vezetéke megégett. Az
ÉMÁSZ a helységet átvizs-
gálta, rendellenességet nem
talált.

14-én az esti órában Vá-
mosgyörkre az István király
útra vonultunk. Itt 2 gép-
jármű frontálisan ütközött,
melyből az egyik gázüzemű
volt. Teljes útzár mellett
megtörtént az autók áramta-
lanítása, valamint a helyi
mentőseink intézkedése.

December 20-án délután
egy kamion mentéséhez vo-
nultunk. Vámosgyörkön, a
vasúti átjárónál egy gabonát
szállító nyerges kamion felbo-
rult, forgalmi akadályt képe-
zett. A vezetője megsérült, a
rakomány az árokba borult,
az üzemanyag szivárgott. A
műszaki mentésnél az Árok-
szállási Önkormányzati tűzol-
tókon kívül az árokszállási, és
a vámosgyörki önkéntes tűz-
oltók is részt vettek. Közben a
gyöngyösi tűzoltóság is meg-
érkezett, átvette a műszaki

mentés irányítását, majd
helybenhagyta az Árokszállás
első vonuló egységének in-
tézkedéseit. Időközben meg-
kezdődött az üzemanyag át-
fejtése egy másik kamionba,
valamint az úttestről a közút-

kezelő a kifolyt üzemanyagot
felitatta. A mentősök közben
ellátták a felborult kamion
vezetőjét, aki sérülést szenve-
dett. Az utómunkálatok a
késő esti óráig tartottak. A
hosszan tartó mentés közben
Jászárokszálláson a Szent
László utca egyik lakásában
tűz keletkezett. Az érvényes
MT (műveletirányítási terv)
szerint ilyen esetben más tűz-
oltóság segít a kárelhárítás-
ban Jelen esetben a Jászberé-
nyi hivatásos tűzoltóságvolt a
kijelölt egység.

Két nappal később délelőtt
a Liszt Ferenc utca egyik la-
kóházához kaptuk a riasz-
tást. Kiérkezésünkkor a lakó-
ház már égett. Először egy
sugárral, légzőkészülék segít-
ségével elkezdődött az épület
oltása, valamint a felderítés.
Közben kiérkezett a Jászbe-

rényből egy fecskendő, vala-
mint a vízszállító autó is. Ez-
után 3 „D”sugárral a tüzet el-
oltottuk, miközben egy Pb
gázpalackot is kihoztunk az
égő házból. Még ezen a
napon éjfél előtt Tarnaörsre,
a Ságvári utcába vonult az
egység, itt egy kéménytüzet
jeleztek. A beavatkozás, men-
tés közben egy káreset tör-
tént Jászárokszálláson, a
Szent István utca egyik lakó-
házának elektromos szekré-
nyében. Az MT szerint vonult
a jászberényi egység. Közben
egy helyi önkéntes tűzoltó az
elektromos tüzet eloltotta,
mire az ÉMÁSZ, rendőrség,
valamint a jászberényiek ki-
értek volna.

A karácsony, és az újévi idő-
szak káresetmentesen telt el.

Szomorú eseménnyel kez-
dődött a 2014. év. Január 14-
én 99 éves korában meghalt
egyesületünk legidősebb tűz-
oltó bajtársa, Bódis Imre.  Az
országban is talán egyetlen
olyan tűzoltó volt, aki 79

éven keresztül volt egy ön-
kéntes tűzoltó egyesület tagja
(és ez szerencsénkre telepü-
lésünkön, Jászárokszálláson).
Az egyesületért, a városért,
az ifjúsági tűzoltók nevelésé-
ért „Jászárokszállás Díszpol-
gára „címmel ismerte el váro-
sunk vezetősége. Egyesüle-
tünkben az idősektől a fiata-
lokig mindenki tisztelte, elfo-
gadta tanácsait. Temetésén a
családja, rokonai, ismerősei
mellett a városunk képvisele-
tében Gergely Zoltán polgár-
mester és Csomor János kép-
viselő is megjelent.  A ravata-
lozóból egyenruhás tűzoltó-
ink díszsorfala között hozták
ki Imre bácsi koporsóját. A
temetési szertartást Gyenes
Gyula pápai prelátus, főespe-
res végezte. A szertartás
végén a tűzoltó sziréna is

megszólalt, ezúttal azonban
nem tűzesetet jelezve, hanem
bajtársunk, Imre bácsi tiszte-
letére, tőle ily módon is elbú-
csúzva. Emlékét örökre meg-
őrizzük.

–  Nádas Illés  –
ÖTE titkár
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Tűzoltóságunk hírei
Fizetett h

ird
etés

Iskolánkban az alsó tago-
zatosaknak lehetőségük
van arra, hogy a Tarisznyás
Műhelyben fejlesszék kéz-
ügyességüket. A foglalko-
zások 1. és 3. osztályosak-
nak 14:15-től 15:00-ig, 4.
osztályosaknak pedig
15:00-tól 15:45-ig vannak
minden héten, kedden a
Szent Vince épületében. 2.
osztályosaknak viszont
minden héten, szerdán
14:15-től és 15:00-tól a
Bank épületben. Játékosan,
zenével és énekléssel teszi
hangulatosabbá a szakkört

Kovács Zoltánné Krisztina.
Kovács Zoltán pedig nagy
szakértelmével, hozzáérté-
sével járul hozzá ahhoz,
hogy a diákok minden fog-
lalkozáson remek, kézmű-
ves tárgyakat készítsenek
el. Így minden alkalommal
zsúfolásig megtelik a Ta-
risznyás Műhely, ugyanis
utánozhatatlan hangulatát
és az ötletgazdag díszek,
használati eszközök elké-
szítését a kisdiákok alig
várják.

–  Ballagó Anett  –

Tarisznyás Műhely

Karácsonyi készülődés

Imre bácsival a 2013. december 19. bajtársi összetartá
son. Farkas Gábor leendő tűzoltó, Major József tűzoltó
elnök és Gergely Zoltán polgármester

A Gondozási Központ

HÁZI GONDOZÓI ÁLLÁSRA
pályázatot írt ki.

–  Kaszab Attila Gyuláné intézményvezető  –

A pályázat megtekinthető
a www.jaszarokszallas.hu honlapon.

Várjuk mindazok pályázatát, akik megfelelnek

az előírt feltételeknek és hivatásuknak tekintik

az idősgondozást.

FELHÍVÁS
Jászárokszállás Város Önkormányzata részéről felajánljuk
városunk azon polgárai részére, akiknek a 24 órás ellátása
saját maga, illetve a családtagja, hozzátartozója részéről nem
megoldható, hogy az Önkormányzat fenntartásában lévő
Idősek Apartmanházának lakója legyen.
Intézményünk funkciója szerint biztosítja a lakók részére
életkoruknak, egészségi állapotuknak megfelelő környezetet,
élelmezést, szükség szerinti ruházatot. Gondoskodik továbbá
a rendszeres orvosi felügyeletről, szakorvosi ellátásról. Biz-
tosítjuk a 24 órás szakgondozást, ápolást, gyógyszert és gyó-
gyászati segédeszközt, pszichés gondozást, szellemi, kultu-
rális szórakoztató foglalkozást.
Az ellátás igénybe vétele az igénylő, illetve törvényes képvi-
selője indítványára történik. A kérelmet az intézmény veze-
tőjéhez kell benyújtani.
Várjuk kedves leendő lakóink jelentkezését. Érdeklődni lehet
személyesen: Jászárokszállás, Móczár A. tér 7. vagy telefonon
az 57/433–194 – es számon.        

–  Kaszab Attila Gyuláné  –
Intézményvezető

2014. január 14-e egy újabb
fontos dátum az egyesület élet-
ében. Lezárult egy ötéves cik-
lus, így „Beszámoló és Vezető-
ségválasztó" Közgyűlést tartot-
tunk. Taglétszámunk az elmúlt

év folyamán csökkent, de még
így is az egyik legnépesebb
egyesület vagyunk a városban.

Az öt évet átfogó beszámolót
Legény Béláné, az egyesület el-
nöke tartotta, majd a Pénz-
ügyi- és az Ellenőrző Bizottsági
jelentést együtt vitattuk meg.
Megállapításra került, hogy az
egyesület a Működési Szabály-
zatának megfelelően járt el és
gazdálkodott a rábízott és tá-

mogatásokból befolyt össze-
gekkel. A beszámolót és a je-
lentést is egyhangúlag fogadta
el a közgyűlés.

Ezután került sor a vezető-
ségválasztásra. Még a beszá-
moló megkezdése előtt a Jelö-
lőbizottság elnöke Szikra
Lászlóné ismertette a jelöltek
névsorát, akik vállalták a felké-
rést a jelölésre, és mivel új je-
lölt nem volt így szavazó cédu-
lára a három fős Ellenőrző Bi-
zottsági jelölttel együtt tizen-
két név került fel.

Titkos szavazással dönthet-
tünk a jelöltekről. Az urna ki-
nyitása után Pethes Zoltánné a
Szavazatszámláló Bizottság el-
nöke ismertette a szavazás
eredményét. Meglepetés nem
történt, hiszen az Egyesület el-
nöke újabb öt évre Legény Bé-
láné maradt, míg a vezetőség
tagjai is szinte ugyan azok ma-
radtak, akik eddig voltak. Kívá-
nunk valamennyiüknek jó
egészséget és kitartást a to-
vábbi feladatokhoz.

–  Kókai Béláné  –
régiúj szervezőtitkár

Fotó | Nádas Illés

Nyugdíjas hírek
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Hagyományosan ez évben
is január 2. hétvégéjén
(2014. 01. 11-12.-én) ren-
dezte éves kisállat kiállítását
a Csörsz Vezér Galamb Dísz-
madár és Kisállattenyésztők
Egyesülete. Sorrendben ez
volt a 12. és ebből a 2. nem-
zetközi. Ezúttal is részt vet-
tek a rendezvényünkön az
Egri, Gyöngyösi, Jászberényi,
Ózdi és nem utolsó sorban a
szlovákiai Jovice (Jólész)
egyesületének kisállatte-
nyésztői. Ezúttal az időjárás
is kegyes volt rendezvé-
nyünkhöz. Ez meglátszott a

látogatottságon is, hisz elég
szép számmal voltak érdek-
lődők, nem csak helyből,
hanem távolabbi települé-
sekről is.

A kiállításon 56 tenyésztő
360 egyed galambot, 74
egyed díszbaromfit, és mint
egy 50 egyed díszmadarat
mutatott be. Galambból 33,
díszbaromfiból 19, díszma-
dárból 12 fajtát láthattak az
érdeklődő látogatók. A bene-
vezett galambok közül a Te-
xánok és a Kingek létszáma
vitte a prímet, az előzőből 58
az utóbbiból 57 egyedet állí-

tottak ki tenyésztőik. Érde-
kesség volt a publikum szá-
mára az Antwerpeni smerle,
a Szlovák begyes valamint a
Pöstyéni óriás, hisz ezek rit-
kán láthatók a magyaror-
szági kiállításokon. Barom-
fiknál Brahmákból 18, Cha-
bóból 9 egyedet mutattak be
az e fajták iránt érdeklődők.

Látható volt Oravka, Roueni
kacsa és Pomerániai lúd is.
Díszmadaraknál a népszerű-
ségi rátát a hullámos papa-
gájok vitték 12 bemutatott
egyeddel.

Galamboknál egyéni tízes
csapatversenyt is rendez-
tünk, melyet Belohorecz
György Sámsonházai te-

nyésztő nyert meg 953 pont-
tal, megelőzve a 2. helyezett
952 pontos Bali Jenőt Jászal-
sószentgyörgyről illetve a 3.
helyezett 951 pontos Pál Já-
nost Szlovákiából.

Úgy gondolom, ezúttal is
színvonalas, látványos kisál-
lat kiállítást tudtunk meg-
rendezni és jó szórakozást

tudtunk biztosítani ezen a
téli hétvégén a kisállatokat
kedvelő érdeklődők szá-
mára. Ha valaki esetleg ez
által kapott kedvet e nemes
hobbihoz, nagy szeretettel
várjuk egyesületünk soraiba. 

–  Gulyás Alajos  –
Egy. elnök

Nemzetközi kisállat kiállítás
Jászárokszálláson

Kaviár és lencse, ez a rövid
cím sokszor nem is sejteti,
hogy mennyi tartalommal,
mondanivalóval rendelkező
darabról van szó. Megjeleníti
a mai társadalom gondjai-
nak nagy részét. Főként az
elszegényedést, ami nagyon
sok családot érint napjaink-
ban. Láthatjuk, amint a csa-
ládfő küzd, hogy meg legyen
a mindennapi betevő és ho-
gyan fognak össze a család-
tagok a nehéz időkben. A
legfontosabb dolog, viszont
az, hogy ezt hogyan teszik.

Javarészt jó kedvel, nevetés-
sel, mókával, ami segíti fe-
ledtetni azt, hogy milyen sú-
lyos helyzetben vannak.
Ahogy a rendező, Kovács Bé-
láné Banka Anna is el-
mondta: „Az legyen az élet-
elvünk, hogy a poharunk

nem félig üres, hanem félig
tele van!” A szereplőkre is ez
a felfogás a legjellemzőbb,
humorral élik át a nehézsé-
geket. A hatalmas komédia
közepette a nézővel is elfe-
ledtetik az otthoni problé-
mákat. Nem marad olyan
ember a teremben, aki ne
kacagna és érezné magát fel-
szabadultan. A boldogság-
hormon mindenkinél a leg-
magasabb szintre emelke-
dik, és alig várjuk az újabb
poénokat, amik nem is vá-
ratnak sokat magukra. 

A sok szép, vidám dal, amit
az előadók énekelnek még
jobban emeli a színvonalat és
fűszerezi meg a hangulatot,
ami már így is a tetőfokon
van. Sokszor a néző úgy érez-
heti, hogy legszívesebben
táncra perdülne és énekelne.

Egyénileg is megmutatják a
szereplők, hogy a hangi
adottságaik is a helyén van-
nak, mégis a legkiemelke-
dőbb rész, amikor a végén
közösen, együtt énekelnek.
Ez a fülbemászó dallam igazi
összetartást szimbolizál, ami
a Görbe János Színkörre leg-
inkább jellemző. 

A darab során két szere-
lemmel is találkozhatunk.
Mindkettő más. Egyik egy fi-
atal szerelem, ahol a két fél
lassan, de biztosan egy-
másra talál. Másik pedig,

amikor a régi szerelmesek
ráébrednek, arra hogy ösz-
szetartoznak. Ellenállnak
egy harmadik személy kí-
sértésének és rádöbbennek,
hogy az élet göröngyös útját
együtt kell végigjárniuk.
Halhatunk szerelmes duet-

teket, ami az ember lelkét si-
mogatva ringatja, és döb-
benti rá arra, hogy milyen
fontos az érzelmeink kimu-
tatása. 

Azt hiszem, minden néző
nevében kijelenthetem, hogy
nagyszerű élményt adtak
ezzel az előadással a színkör
tagjai. Alig várjuk, a követ-
kező darabot, amivel megör-
vendeztetnek majd bennün-
ket! Kívánom, hogy az elkö-
vetkezendő daraboknak is a
humor és a muzsika legyen a
fő alkotóeleme. Addig is kö-

szöntsük a felkelő napot,
mely fürgébb, mint egy sza-
lamandra, üdébb, mint egy
tubarózsa és elszántabb,
mint egy gladiátor.  

–  Ballagó Anett  –
Fotó | Majorné Nagy Mária

„Imádok útra kelni, vidáman énekelni…”

Díjátadás

Elértük a 9. karácsonyt is a
házban. Sokan „ elmentek” és
sokan bejöttek azóta. Az idén
is összegyűltünk, hogy együtt
köszöntsük az Úr Jézus szüle-

tése estéjét. Szép karácsonyfa
világított, s bár nehéz volt a
lelkünk, mégis ünnepélyes
volt a hangulat, mert megje-
lentek az aranyos kis angyal-
kák és vidám énekkel és bet-
lehemes játékkal kedvesked-
tek nekünk. Még apró ajándé-
kot is kaptunk tőlük. Kis,
csengő hangocskájuk vissza-
vitt a gyermekkorunkba, hol
mosolyt, hol könnycseppet
csalt ki arcunkra. Aztán csend
lett és csak Gergely Zoltán
polgármester úr és Legény
Béláné / Aranka/ a Nyugdíjas

Egyesület elnöke köszöntőjét
hallottuk. Majd megvendégel-
tek bennünket süteménnyel,
üdítővel és még ajándékcso-
magot is kaptunk. Köszönjük

szépen a szép estét polgár-
mester úrnak és Legényné
Arankának, a kis angyalkák-
nak a Dobó úti óvodából Ve-
resné Editke óvónéni vezeté-
sével. Visszatérve szobáinkba
ki-ki gyertyát gyújtott azokért
a szeretteikért akik már nem
lehetnek velünk.

Eszünkbe jutott az a sok-
sok szép este, mikor még a
családdal ünnepeltünk. De
szép is volt! De vajon lesz-e
még egy karácsony?

–  Tita Valéria Erzsébet  –
a ház lakója

Angyalkák jártak
az Apartman házban
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